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فاعٍٍت اعخخذاَ اٌىّبٍٛحش فً حعٍُ اٌباحشْٚ الأعاعً ٌّلابظ الأطفاي  :عنوان البحث
عٙٛد ِسّذ زغٓ عدلاْ  :اسم الباحثة

حصٍُّ اٌباحشٚٔاث ٚحٕفٍز اٌّلابظ  :التخصص الدقيق

. ةوٍٍت اٌخشبٍت ٌلالخصاد إٌّضًٌ ٚاٌخشبٍت اٌفٍٕت بدذباٌّلابظ ٚإٌغٍح   لغُ :جهة البحث

لغُ . الأعخار اٌّشاسن بىٍٍت اٌخشبٍت ٌلالخصاد إٌّضًٌ ٚاٌخشبٍت اٌفٍٕت بدذة. عٍّت ِصطفى اٌغٍذ.د :إشراف
 اٌّلابظ ٚإٌغٍح

 

اعخخذاَ اٌخعٍٍُ اٌفشدي اٌّبشِح ؛ بّغاعذة اٌىّبٍٛحش وّعٍُ فً حذسٌظ طاٌباث اٌفشلت : ٌٙذف اٌبسث إٌى
. ِمشس ِلابظ الأطفاي، فً اٌفصً اٌذساعً اٌثأً الأٌٚى، حخصص ِلابظ ٚٔغٍح، ٌٍذسط الأٚي ِٓ

ٚاٌخعشف عٍى فاعٍٍت اٌبشٔاِح اٌّمخشذ عٍى اٌخسصًٍ اٌّعشفً، ٚالأداء اٌّٙاسي اٌّخعٍك بشعُ اٌباحشْٚ 
ِٚماسٔت رٌه باٌطشٌمت اٌخمٍٍذٌت اٌّعخادة فً اٌخذسٌظ، ِع ِماسٔت صِٓ . الأعاعً ٌىٛسعاج ِلابظ الأطفاي

.  اٌطشٌمخٍٓ  اٌخعٍُ اٌّغخغشق فً

طاٌبت ِٓ طاٌباث اٌفشلت الأٌٚى ِلابظ ٚٔغٍح؛ حُ ( 5ٓ)ٚلذ طُبمج اٌخدشبت عٍى عٍٕت ِىٛٔت ِٓ 
: حمغٍّٙٓ إٌى ِدّٛعخٍٓ

 طاٌبت، حعٍّّٓ فشدٌاً باٌبشٔاِح اٌّمخشذ بّغاعذة اٌىّبٍٛحش( 25)عذد٘ا : ِدّٛعت حدشٌبٍت .

 (. اٌبٍاْ اٌعًٍّ)اٌخمٍٍذٌت طاٌبت، حعٍّّٓ باٌطشٌمت ( 25)عذد٘ا : ِدّٛعت ضابطت 
اخخباساً ٌمٍاط اٌخسصًٍ اٌّعشفً، ٚاخخباساً ٌمٍاط الأداء اٌّٙاسي ٌٍطاٌباث فً وّا أعذّث اٌبازثت 

وّا أَعذّث بطالت ِلازظت؛ ٌخمٍٍُ أداء اٌطاٌباث ٌّٙاساث أخز اٌمٍاعاث عٍى . اٌّدّٛعخٍٓ ؛ لبً اٌخعٍُُ ٚبعذٖ
ٚبعذ . اعً ٌّلابظ اٌطفًٚأٌضاً ِمٍاط حمذٌش؛ ٌخمٍٍُ أداء اٌطاٌباث ٌّٙاساث سعُ اٌباحشْٚ الأط. خغُ اٌطفً

ٌذلاٌت اٌفشٚق بٍٓ اٌّخٛعطاث؛ لإثباث صست ( ث)خّع اٌذسخاث؛ حُ ِعاٌدخٙا إزصائٍاً باعخخذاَ اخخباس 
 : فشٚض اٌبسث ٚحغاؤلاحٗ؛ اٌخً أعفشث عٓ إٌخائح اٌخاٌٍت

 ٍُُٚخٛد فشٚق راث دلاٌت إزصائٍت بٍٓ ِخٛعطً دسخاث طاٌباث اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت ؛ لبً اٌخع 
ٚبزٌه حُ إثباث فاعٍٍت اٌبشٔاِح اٌّمخشذ بّغاعذة . باٌبشٔاِح اٌّمخشذ ٚبعذٖ ؛ ٌصاٌر الاخخباس اٌبَعْذي

. اٌىّبٍٛحش عٍى حعٍُُ اٌٛزذة اٌّخخاسة 

  ًبٍٓ ِخٛعطً دسخاث طاٌباث اٌّدّٛعت ( بعذ اٌخعٍُُ)ٚخٛد فشٚق داٌت إزصائٍاً فً اٌخسصًٍ اٌّعشف
 .ة ؛ ٌصاٌر اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت اٌخدشٌبٍت، ٚاٌّدّٛعت اٌضابط

  بٍٓ ِخٛعطً دسخاث اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت ( بعذ اٌخعٍُُ)ٚخٛد فشٚق داٌت إزصائٍاً فً الأداء اٌّٙاسي
 .، ٚاٌّدّٛعت اٌضابطت ؛ ٌصاٌر اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت 

 ٚخٛد فشٚق داٌت إزصائٍاً بٍٓ ِخٛعطً صِٓ حعٍُ اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت، ٚاٌّدّٛعت اٌضابطت ؛ 
 .زٍث اعخغشلج اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت صِٕاً أطٛي . ٌصاٌر اٌّدّٛعت اٌضابطت

 ٌُٓٛق اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت عٍى اٌّدّٛعت اٌضابطت فً اٌضِٓ اٌّغخغشق ٌلإخابت عٍى الاخخباس : حف
ًّ (ٌّخشخاث اٌخعٍُ)اٌخسصًٍٍ ٚاٌّٙاسي   .، زٍث اعخغشلج اٌّدّٛعت اٌخدشٌبٍت صِٕاً أل
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Research aimed to the use of individual education teacher programmed computer 

assisted teaching students in the first division, to be used clothing and textile for study, 

the first decision, children's clothing in the second semester, identify the effectiveness of 

the proposed program to collect knowledge and performance skills on the statute of 

Patterns-making lines of clothing for children, compared to the more traditional way of 

teaching, compared with the time spent in learning methods. Experience has been 

applied to a sample of fifty female students from the first division, clothing and textile, 

has been divided into two groups: 

 Controller group: number (25) students were educated an individual assistance program 

proposed computer. 

 Experimental group: number (25) students learned the traditional way (practical facts).  

Researcher achieved achievement test, and a test for measuring the performance 

skills of students in both groups before and after learning. She has also prepared a note 

to evaluate the performance skills of students taking measurements on the body of a 

child, the measure of assessment to evaluate the performance of students to the basic 

skills of Patterns making clothes for the child. After collecting grades were processed 

using a T-test a sign of the differences between the averages to substantiate his questions 

and research assignments, access to the following results: 

 The differences are statistically significant among the middle-level students the 

experimental group before and after learning the proposed program for post-test and 

thus prove the effectiveness of the program on the computer assisted learning 

selected unit. 

 There are significant differences among the middle-level students the experimental 

group and the controller group after learning in the collection of knowledge for the 

benefit of the experimental group. 

 There are significant differences between the experimental group averages level and 

the controller group performance after learning skills for the experimental group. 

 There are significant differences between the averages of time learning the 

experimental group and the controller group in favor of the Controller group, with the 

experimental group took longer time. 

 Beats the experimental group the time it takes to respond to the skills tests and grades 

(learning output) where the experimental group took less time. 

 

Key Words: Children Cloths, Pattern, Program, Computer 

 


